
1

Zápis do obecní kroniky obce Třebařov za rok 
2023

Úvodní slovo kronikáře
Kroniky jsou literárním žánrem, který vznikl už ve středověku. Významnější obce, farní 
úřady a města dostaly za povinnost psát vlastní kroniku v roce 1835. V roce 1920 vstoupil v 
účinnost zákon, který nařídil vést kroniku každé politické obci v Československu. Kronika 
(či kroniky) Třebařova byla psána patrně německy do roku 1945, s odsunem německých 
obyvatel  se  ztratila  (nebo  jsme  ji  alespoň  zatím  nedohledali).  V roce  1974  vyšla 
v Rüsselsheimu kniha Markt Triebendorf, jejímž autorem je Dr. Alois Knauer, a v ní se 
zmiňuje, že čerpal z kroniky, kterou do roku 1932 psal vrchní učitel Karl Müller. 

Po podzimních volbách do obecního zastupitelstva jsem byla oslovena panem starostou, zda 
bych se neujala psaní obecní kroniky. Odmítla jsem, protože můj rukopis by nebyl ozdobou 
kroniky. Ruční psaní má sice své kouzlo, ale pomalu se bude stávat minulostí. V lednu 2023 
mi bylo navrženo, že bych byla autorkou textu psaného na počítači a hotový schválený text 
paní Jana Dostálková přepíše rukou do svazku. Souhlasila jsem a zároveň doporučila, aby 
zastupitelé  hledali  někoho mladšího,  perspektivního,  kdo se  dobře  vyzná  v moderních 
technologiích, zviditelní obec na sociálních sítích a mohl by psát kroniku několik desetiletí. 
Jako kronikářka se vystavuji nebezpečí kritiky a možnosti neschválení zapsaných událostí, 
mě však baví psát o událostech i změnách v naší obci a zemi. Jmenovaná jsem byla 2. března 
2023 a ihned jsem začala shromažďovat podklady pro sepsání kroniky.

Můj CV – curriculum vitae 

Jmenuji se Alena Valentová, Mgr. ( *1954) v Brně a v obci žiji od svého narození kromě 
roků  1979-1981,  kdy  jsem  pobývala  v Pardubicích.  Absolvovala  jsem  úspěšně 
vysokoškolské  magisterské  vzdělání  na  Pedagogické  fakultě  Univerzity  Palackého 
Olomouc a třicet sedm let jsem působila v základním školství, nejprve jako učitelka, později 
zástupkyně ředitele,  po řádném konkurzu jako ředitelka.  Nyní  jsem seniorka,  emeritní 
ředitelka ZŠ a MŠ Třebařov. Jsem vdaná, mám dva syny.

Politický a veřejný život obce
Obecní úřad

Provádí  činnosti,  které  mu uložilo  zastupitelstvo. Pro  občany zajišťuje  informační  servis, 
pomáhá komisím v jejich činnosti. Pečuje o všestranný rozvoj svého území a o potřeby svých 
občanů,  při  plnění  svých úkolů chrání  též  veřejný zájem, vyjádřený v zákonech a  jiných 
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právních předpisech. Zaměstnával šest zaměstnanců na plný úvazek. Starosta se snažil vytvářet 
atmosféru pospolitosti ve vesnici.

Zastupitelstvo obce

Zastupitelstvo  obce  (nezávislí  kandidáti)  pracovalo  ve  složení  Martin  Driml  (uvolněný 
starosta), Kamila Barvová (neuvolněná místostarostka), Marek Ambrozek, Bohumil Ščudla, 
Petr Doležal, Miroslav Hlubinka, Barbora Šrolová, Jarmila Navrátilová, Josef Švichký   a bylo 
během roku svoláno osm veřejných zasedání. Funkce člena zastupitelstva je funkcí veřejnou. 
Člen zastupitelstva obce je povinen zúčastňovat se zasedání zastupitelstva obce, popřípadě 
zasedání jiných orgánů, je-li jejich členem, plnit úkoly, které mu tyto orgány uloží, hájit zájmy 
občanů obce, jednat a vystupovat tak, aby nebyla ohrožena vážnost jeho funkce. Jako zasedací 
místnost sloužila klubovna hasičů. Byl zvolen Finanční výbor - předseda Ambrozek Marek, členové 
Doležal Petr, Ščudla Bohumil, Kontrolní výbor - předseda Hlubinka Miroslav, členové Vacovská Lenka, 
Hlubinková Jana, Komise kulturní -  předseda Barvová Kamila, členové Šrolová Barbora, Rezková 
Hana.

Po  odstoupení  Josefa  Švichkého  (říjen)  a  Kamily  Barvové  (listopad)  jejich  místa  v zastupitelstvu 
obsadili náhradníci Jana Vystrčilová a Jan Čepil, do funkce místostarosty byl zvolen Marek Ambrozek, 
předsedou  finančního  výboru  Bohumil  Ščudla,  člen  Jan  Čepil,  předsedkyní  kulturní  komise  Mgr. 
Barbora Šrolová, členy Mgr. Jarmila Navrátilová a Jana Vystrčilová.

Kompletní  záznamy s  programy a  usneseními  ze  zasedání  zastupitelstva  jsou  uloženy ve 
spisovně na  OÚ. Kulturní  komise  vydala  pět  čísel  místního Zpravodaje,  který  je  zařazen 
v pořadačích na obci.

Obyvatelstvo
Počet obyvatel na začátku roku – celkem 912
Počet obyvatel na konci roku – celkem 914

Počet obyvatel obce stagnuje. Na adrese obecního úřadu (na ohlašovně) bylo přihlášeno pouze 
administrativně 35 osob, ale jejich skutečné místo pobytu bylo často neznámé.
Nejstarší občankou ve věku 95 let se stala paní Milada Svobodová.
V roce 2023 byli členové SPOZ osobně navštívit 31 našich spoluobčanů a při jejich životním 
jubileu jim předali dárkový potravinový koš s přáním pevného zdraví.

Třebařov - bývalé Sudety s horším sociálním, ekonomickým a historickým vkladem se potýká 
se socioekonomickými rozdíly mezi lidmi.  Na Úřadu práce bylo evidováno v červenci 22 
obyvatel Třebařova. Téměř každý měsíc se toto číslo měnilo. Úřady práce dlouhodobě fungují 
jako místo výplaty sociálních dávek, přestože by hlavně měly být místem, kam se půjdou lidé 
přeškolit, když chtějí lepší práci. 

Během roku se odstěhovalo 20 občanů a přistěhovalo 31. Narodilo se šest dětí, zemřelo devět 
občanů. (leden -  Jana Hubinková 74 let, Anna Píšová 78 let, únor - Petr Mitáš 48 let, Josef 
Hlubinka nedožitých 73 let, červen – Miroslav Šíp 80 let, září – Jitka Klíčová 66 let, říjen – 
Štefan Piatrik – 56 let) Karel Luboš, Alois Borovička tu nežili, ale měli trvalé bydliště

Hospodářské poměry
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Rozpočet obce
Rozpočet byl vyvěšen na úřední desce, na stránkách obce a je archivován na obecním úřadě. 
Předkládané příjmy byly 22 934 500tis. Kč,  předpokládané výdaje činily 19 619 tisíc Kč, 
plánovaná úspora 3 315 500 Kč. Skutečné příjmy 45 758 000, skutečné výdaje 39 528 000.

Vybavení obce

Třebařov se řadí ke členům svazku obcí Mikroregion Moravskotřebovsko a Jevíčsko, kam 
každoročně přispívá částkou podle počtu obyvatel (25Kč/obyvatel). Fond slouží na podporu 
kulturních akcí.  Z Regionu MTJ přímo obec Třebařov neměla v roce 2023 žádný transfer, 
čerpání  pouze  v hromadných  platbách  pro  všechny  obce  (například  tvorba  www  stránek 
Regionu, platba za internet pro všechny obce, správa cyklostezek… Je členem svazku obcí 
Skupinový  vodovod  Moravskotřebovska  VHOS  a.s.  Moravská  Třebová.  Vesnice  má 
vybudován  vodovod,  který  tomuto  svazku  pronajímá.  Provozuje  kanalizaci  s napojením 
na čističku  odpadních  vod.  Je plynofikovaná,  fungují  telekomunikační  služby.  Letos  bylo 
dokončeno dláždění chodníků včetně uložení chrániček pro optické sítě, svítí nové veřejné 
osvětlení a hraje bezdrátový rozhlas. 21.9. byly chodníky zkolaudovány , ale dotaci, první část, 
obec obdržela v říjnu. Do té doby byla vázána úvěrem u České spořitelny ve výši 12,5 mil 
korun. Úvěr splacen 16. 10. 2023 z krajské dotace 17 mil 372 000 korun. Zbylé 3 mil. Kč ještě 
obec obdrží po ukončení všech administrativních úkonů.  Byly zrekonstruovány dva byty na 
bývalých jeslích, postupně se osazovaly potřebné značky na místní komunikaci, pracovalo na 
projektech úprav veřejných prostranstvích. Podpořily se charitativní organizace v nejbližším 
okolí,  které  využívali  občané obce.  Z důvodů ulehčení  prací  na odklízení  sněhu a  údržbě 
veřejných prostranství byl zakoupen traktůrek ISEKI za 1 400 tisíc a svahová dálkově řízená 
sekačka SPIDER za cca 850 tis. Kč, která bude dodána v příštím roce.

Občanům je k dispozici základní a mateřská škola s družinou, tělocvičnou, hřištěm, jídelnou, 
dále knihovna, místní prodejny (Hruška, COOP, večerka), zásilkovna. Prodejnu Hruška obec 
dotovala sto tisíci korunami ročně, aby občané( hlavně senioři z horního konce obce), měli 
možnost nakoupit si v místě. V provozu byly dvě soukromé hospody U Fajmanů, U Nell, hřiště 
TJ Sokol, pošta. Věřící mohli navštěvovat bohoslužby v místním kostele. V obci není zdravotní 
středisko, ani zubař, či rehabilitační péče, poradna. Žádný podnikatel neposkytuje komunální 
služby např. kadeřník, kosmetika, masér, pedikúra. Obec zajišťovala a platila rozvoz obědů pro 
občany ze školní jídelny, platila energie na provoz klubu důchodců, podpořila finanční částkou 
autobus na výlet pro občany do Kunštátu a Lysic, prodávala a rozvážela palivové dřevo ze svého 
lesa. Po celý rok pravidelně fungoval systém vyvážení domovních popelnic a odvoz tříděného 
odpadu  z  barevných  kontejnerů.  Byl  také  zajištěn  2x  ročně  svoz  nebezpečného  a 
velkoobjemového odpadu. Prostranství před družstvem vlastníků sloužilo jako sběrný dvůr 
monitorovaný kamerovým systémem. Poplatek za odpad na osobu zůstal na loňské úrovni 400 
Kč, obec svoz dotuje. Osvobození některých osob od placení poplatku se nezměnilo. Za rok 
2023 bylo svezeno 389 tun komunálních a objemných odpadů.  Za likvidaci tříděného odpadu 
zaplatila obec 209 784 Kč, za biologický odpad 59 tisíc, za nebezpečný 70 tisíc, za objemový odpad 
128 tisíc, směsný komunální odpad 570 tisíc.

Příjmy za poplatek za likvidaci od poplatníků 336 tisíc, za tříděný odpad od společnosti 
EKOKOM 240 tisíc, za prodej papíru a železa 19 000 Kč.
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Poplatek za psa činil 100 Kč, za dalšího 150 Kč. První lovecký pes byl osvobozen od 
poplatku, za druhého zaplatil majitel 75Kč.

Stočné bylo navýšeno o dvě koruny na 34Kč/m3, vodné zvýšeno o 5 Kč na 58 Kč/m3.

Stavební úpravy 
Za poslední dva roky bylo dokončeno a zkolaudováno celkem 14 nových domů, za rok 2023 
tři. Byl zpracován digitální povodňový plán za 61 tisíc.

Doprava, spoje

Dopravní obslužnost zajišťují České dráhy a autobusová doprava. Hlavní železniční trať 
Praha-Olomouc dělí katastr Třebařova a Krasíkova, zastávka je na znamení.

V lednu v jízdním autobusovém řádu Moravská Třebová – Lanškroun přes obec přibyla 
autobusová zastávka Třebařov střed. 

Obecní lesy 

Obecní lesy (dále jen OL) byly obci Třebařov vráceny v r. 1999 na základě zákona č. 172/1991, 
menší část později (r. 2009). Katastrální výměra lesních pozemků ve vlastnictví obce Třebařov 
je 132,57 ha, z toho 116,55 ha je v katastrálním území Třebařov a 16,02 ha v katastrálním území 
Koruna. Pro OL je schválen Lesní hospodářský plán (platnost 2019–2028). LHP stanovuje 
maximální výši těžby na 10 let 20 230 m3. 

Průměrná roční těžba je 1 080 m3 a ani v době kůrovcové kalamity nedosahovala limitu 2 000 
m3 za rok. OL jsou situovány v lesní oblasti 31 – Českomoravské mezihoří. Nadmořská výška 
se  pohybuje  v  rozmezí  360–510  m.n.m.  OL  se  nacházejí  v  lesním  vegetačním  stupni  3 
(dubobukovém) a 4 (bukovém). Porostní plocha podle dřevin je následující: smrk ztepilý 73 ha 
(54 %), borovice lesní 25 ha (19 %), modřín opadavý 5 ha (4 %), buk lesní 14 ha (11 %), dub 
letní 2,5 ha (2 %). Dále se zde vtroušeně vyskytují následující dřeviny: jedle, habr, javor, bříza, 
lípa, olše. Po proběhlé kůrovcové kalamitě je při výsadbách smrk nahrazován bukem, dubem, 
javorem, borovicí a modřínem (reakce na klimatickou adaptaci lesních porostů). 

Západní okrajová část OL je poškozována abiotickými činiteli (vítr, sníh) a nově vysázené 
paseky jsou ohroženy okusem spárkatou zvěří. Nejvíce zastoupenými živočichy v OL jsou: 
srnec, prase divoké, liška, jezevec, zajíc, kuna, káně, krkavec, poštolka. 

Životní prostředí OL negativně ovlivní budovaná dálnice D35 s plánovanou oboustrannou 
odpočívkou. Její trasa je naprojektována v blízkosti OL. Zdroj: správce lesů pan ing.Winkler

Průmysl a zemědělství
Firmy a podnikatelé

Dozvědět se počty podnikatelů a podrobnosti o jejich aktivitách ze živnostenského úřadu v dané
m roce je složité. Nemají přehled o těch, co podnikají podle jiného zákona, (např. ener getický 
zákon, zemědělský, sociální služby…), než živnostenského. Obec zažádala o tyto informace 
Český statistický úřad. Ten poskytl seznam podnikajících osob v Třebařově (OSVČ), ale neměl 
přesnou  vypovídající  hodnotu.  Podle  ČSÚ by  v obci  mělo  podnikat  117  občanů,  což  se 
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nezakládalo na pravdě. Někteří v seznamu chyběli, jiní už nepodnikali, nebo měli pozastavenou 
činnost. Na žádost obce doplňující informace neposlali.

V obci  máme  jediný  průmyslový  závod  Roth  Czech.  Vladimír  Pařil  založil  společnost 
Roltechnik 1991 jako výrobce navijáků pro vzlet kluzáků. Při prezentaci stroje v Německu byl 
osloven s poptávkou montáže sprchových koutů jako licenční výroba pro německého partnera a 
v roce 1994 byla vyrobena první sprchová zástěna. Vlastní desing sprchového koutu se prodával 
22 let. Majitele změnil 2007 a společnost Roltechnik se o devět let později stává členem skupiny 
Roth Industries, rodinné firmy v Německu. V roce 2020  Roltechnik převzal název Roth Czech. 
Přibližně 50 zaměstnanců (z toho deset z Třebařova) nadále montuje sprchové kouty s novým d
esignem.

Do průmyslu můžeme přiřadit soukromou opravna aut pana Jana Čepila.

Zemědělství

Zemědělství hrálo klíčovou roli v Třebařově vždycky. Zemědělské družstvo vlastníků bylo 
založeno v roce 1992 majiteli, jimž byla po transformaci státních statků vrácena půda. Většina 
družstvu pole pronajala. Od roku 2012 je největší vlastník Agro 2000, který vykoupil členské 
podíly. Středisko Třebařov je označováno divize sever. Zabývají se rostlinnou i živočišnou 
výrobou. Výměra polí činí 1200 hektarů, zaměstnávali 9 lidí, z toho 4 v rostlinné výrobě, 2 v živ
očišné, 2 techniky, 1 účetní. Na polích se pěstovala pšenice ozimá i jarní, ječmen jarní, kukuřice 
na siláž, luskoobilní směsky, trávy na semeno. Zkoušeli i řepku, mák, len, oves, sóju, cukrovku, 
jetelinu,  příští  rok plánují  zaset  ostropestřec.  Výnosy se  pohybovaly – pšenice ozimá 8,5 
tuny/ha, ječmen 6,5t/ha, kukuřice na siláž 45-50 t/ha.  V živočišné výrobě se zaměřovali na 
výkrm telat do dvou let. Ustájeno bylo 300 kusů, z toho 200 býků a 100 jalovic. Žádali o dotace, 
dostali je, ale musí dodržovat hodně opatření – jedna plodina na poli do 30 ha kvůli erozi vodní i 
větrné, travnaté pásy, které zlepšují prostředí pro zvěř, chovat dobytek, aby měli vlastní hnůj 
apod. Zemědělská půda není ideální, směr na Rychnov hodně slínovitá, na Petrušov písčitá. Z t
echnického vybavení vlastní dva nakladače, šest menších traktorů, dopravu si najímají. V roce 
2015 opravili budovy s dílnami a kancelářemi, v roce 2020 postavili nový silážní žlab, 2021 
nový zděný chlév, v roce 2022 zrekonstruovali dřevěnou odchovnu mladého dobytka, 2023 
položili  novou podlahu ve skladových prostorách na obilí.  Zatím jsou v plusu,  ale  výkup 
komodit je problematický. (zdroj agronom Charfreitag)

V zemědělství pracovali  čtyři místní soukromí vlastníci půdy. Přes moderní agronomii, hnojiva
 a  technické  inovace  je  výnosy  neuživily,  měli  ještě  přidruženou  výrobu,  nebo  klasické 
zaměstnání. 

Josef Jokeš v zemědělství vyrůstal od dětství. Vlastní 13 ha půdy, pěstoval obilniny – pšenici, 
ječmen, oves, tritikále( hybridní obilnina, která vznikla křížením žita a pšenice, odtud její český 
název „žitovec“). Výnosy se pohybovaly 4,5-5t/ha. O dotace také žádal, bez nich by hospodařit 
nešlo.  Státní  dotace se  odvíjely od nadmořské výšky ležících polí,  evropské dotace měly 
podobné podmínky jako popsané v ZDV. Vlastnil dva traktory, dva kombajny, investoval do 
běžné reprodukce. Měl nabídky na odkup polností za 400 000 Kč/ha, ale byl vychován v duchu, 
že půda se neprodává. Dalšími hospodáři byli Vlastimil Hrachovina (v srpnu pole pronajal), 
Karel Bednář a Josef Švichký.

https://cs.wikipedia.org/wiki/Hnojivo
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Zemědělské  subvence  Evropské  unie  byly  hybnou  silou  pro  obnovení  ekologického 
zemědělství. O dotace mezi zemědělci byl aktuálně vysoký zájem. Podporoval se nákup strojů a 
vybavení, úspory energií a obnovitelné zdroje energií.

Drůbežárna

Majitelem pobočky v Třebařově je  MACH DRŮBEŽ A.S.,  Generální  ředitel Ing.  Richard 
Mach, Partyzánská 322, 570 01 Litomyšl. Naskladňuje se kolem 45 000 jednodenních kuřátek, 
vykrmují se 4-5 měsíců a odesílají do jiných drůbežáren, kde deset měsíců snášejí vajíčka.  
Cyklus  se  opakuje.  Za  náš  provoz  zodpovídá  paní  Martina  Novotná  se  dvěma  místními 
zaměstnankyněmi.  Na  očkování,  či  vyskladňování  si  najímají  na  pomoc  místní  seniory. 
Informace byly získány od zaměstnankyně, majitel nespolupracoval.

Rybníky

U  severozápadního  okraje  obce  najdeme  soustavu  několika  malých  rybníků  zakončenou 
Velkým  třebařovským  rybníkem.  Rybníky  byly  uměle  vybudovány  v  šedesátých  letech 
minulého století, protože plocha nemohla být z důvodu vlhkosti zemědělsky využita. Velký 
třebařovský rybník je z celé soustavy pravděpodobně nejstarší společně s Mlýnským rybníkem. 
Jejich minulost může sahat až do 13. – 14. století, o tom svědčí stav celé hráze. Nyní je vlastní 
společnost RYBÁŘSTVÍ LITOMYŠL s.r.o. zabývající se chovem a produkcí sladkovodních 
ryb

Školství 
V centru obce stojí reprezentativní budova základní a mateřské školy. Školní rok přechází 
z jednoho kalendářního roku do druhého, proto jsou informace z obou roků. Ve školním roce 
2022/2023 navštěvoval školu 161 žák, v roce 2023/2024 měla ZŠ devět tříd se 166 žáky.

součásti školy počet 
tříd/oddělení

počet dětí/žáků počet dětí/žáků 
na 
třídu/oddělení

Mateřská škola 2 42 21
Základní škola 9 161 17,9
Školní družina 2 50 25

Tabulkač.1 školní rok 2022/2023

Základní údaje o pedagogických pracovnících 

počet pracovníků  
celkem

přepočtený  
počet  

pracovníků
počet pedagogických pracovníků 
celkem

21 19.84

počet pedagogů MŠ 4 4
počet pedagogů ZŠ 14 13,77
počet vychovatelek ŠD 2 1,57
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počet asistentů pedagoga MŠ 0 0
počet asistentů pedagoga ZŠ 2 1,0
počet asistentů pedagoga ŠD 0 0

Tabulka č. 2 školní rok 2022/2023

Údaje o nepedagogických pracovnících 

pracovní zařazení Úvazek
školní asistentka MŠ 0
školní asistentka ZŠ 0,6
účetní 0,4
školník 1
uklízečka 1
uklízečka 0,6
vedoucí stravování 0,5
kuchařka 1
kuchařka 1
kuchařka 0,5
pracovnice provozu 0,84

Tabulka č. 3 školní rok 2022/2023

Ve školním roce 2023/2024 tvořilo personální obsazení 15 pedagogů, dvě vychovatelky, dva 
asistenti pedagoga, čtyři provozní zaměstnanci a čtyři pracovnice v kuchyni.

Žáci školy se účastnili od ledna 2023 do konce kalendářního roku 122 akcí a projektového 
vyučování.

Podrobnější informace byly a budou zpracovány ve výroční zprávě školy, jsou k nahlédnutí na 
webových stánkách školy.

V pondělí  27.11.  se  do  celostátní  stávky zapojilo70% škol,  třebařovská  škola  také.  Šlo  o 
nejmasivnější stávku v českých dějinách. (viz příloha č.6)

Knihovnická činnost 

Knihovna je umístěna v přízemí základní školy. Byla otevřena každé úterý a čtvrtek od 8.00 –  
14.00. Knihovnu vedla paní Zdeňka Studnařová.  Do knihovny si našlo cestu 29 čtenářů. Stav 
čtenářů se snížil, protože především čtenáři do 15 let čtou knihy ze souborů v jednotlivých 
třídách  základní  školy.
Během roku si čtenáři vypůjčili 260 knih při 126 návštěvách, časopisy knihovna nevedla. Do 
fondu knihovny se nové knihy nekupují, stav knih byl 2042 ks. Zprostředkovává se zapůjčení 
knih  přes  mezi  výpůjční  službu  s  Městskou  knihovnou  Svitavy,  dodávaly  se  soubory 
z výměnného fondu. Za rok 2023 se rozvezlo 79 souborů s 5 130 svazky. Tyto knihy (ročně 300-
400 ks) k nám vozili po částech zaměstnanci z Městské knihovny Lad. z Boskovic v MT a naše 
knihovnice je vozila zpět
Výpůjční služby zajistily neomezený přísun četby přesně podle Vašeho vkusu a nálady. Báječná 
věc, pohodlná a praktická.
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Kulturní a společenský život, spolková činnost
Chronologický přehled veřejných akcí 

měsíc akce organizace
leden Tříkrálová sbírka Charita MT

Tuktukem z Thajska na Moravu - beseda ZŠ a MŠ
únor Kavárenský kvíz Laskavárna Moravská Třebová Klub seniorů
březen Společenský ples ZŠ, SRPDŠ

Kavárenský kvíz Laskavárna Moravská Třebová Klub seniorů
duben Přehlídka trofejí v KD Boršov MS

Recitační pásmo pro seniory ZŠ
květen Pálení čarodějnic TJ Sokol

Afrika s Tomíkem – cestopisná beseda ZŠ a MŠ
Den otevřených dveří MŠ 
Výlet Rudka, Kunštát, Lysice Klub seniorů

červen Dětský den TJ Sokol
Dětský ples ZŠ a MŠ
Poslední zvonění ZŠ a MŠ

červenec SUD CUP TJ Sokol
Klání klášter TJ Sokol

srpen Příměstský tábor SRPDŠ
Rozloučení s prázdninami MS

září Sousedské posezení Obec+klub 
seniorů

říjen Lampionový průvod, Halloween MŠ
listopad Beseda s bylinkářem Klub seniorů
prosinec Rozsvícení vánočního stromu ZŠ+obec

Vánoční koncert ZŠ+obec

Činnost spolků
Bohatý spolkový život dříve odpovídal vesnickým podmínkám a tradicím, ale po revolučním 
roce 1989 mnohé svou bohatou a záslužnou činnost ukončily. Aktivita není velká, často je jejich 
činnost omezena pouze na členy a z toho důvodu nemají zájem, ani potřebu svou činnost 
prezentovat veřejnosti. Každý spolek byl osloven a požádán o spolupráci, o sdílení informací – 
pokud je dodal, jsou zde uveřejněny.  

Sbor dobrovolných hasičů

(Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska, pobočný spolek Třebařov)
STAROSTA: Vlastimil Hrachovina
MÍSTOSTAROSTA: Zdeněk Šíp
JEDNATEL: Zlatuše Hradilová
HOSPODÁŘ: Věra Hrachovinová
KULTURNÍ REFERENT: Věra Hrachovinová
KRONIKÁŘ: Kristýna Zemánková
REVIZOR: Roman Cezarkowski
ČLENSKÁ ZÁKLADNA : 26 členů, z toho 20 činných
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Výroční valná hromada se konala 7.1.2023, zúčastnilo se 20 členů a 2 hosté (Rudolf Wágner za 
Okrsek Staré Město a Božena Pospíšilová za Rychnov na Moravě.) Členský příspěvek činil 200 
Kč na rok. V dubnu se zúčastnili ukázky techniky ve spolupráci se ZŠ a MŠ Třebařov a IZS. 20. 
května 2023 proběhla Okrsková soutěž v Borušově, kde hasiči obsadili 4. místo.
2. června 2023 se zúčastnili námětového cvičení v Borušově - dálková doprava vody.
Členská schůze se konala 9. prosince 2023 s návrhy na změnu funkcí. Zúčastnilo se 9 členů. 
Manželé Hrachovinovi k 31.12. 2023 oficiálně odešli jak z výjezdové jednotky, tak i SDH.

Zřizovatelem výjezdové jednotky je obec, velitelem starosta obce.
Členové Jednotky požární ochrany: velitel  Vlastimil Hrachovina, velitel  družstva Stanislav 
Rezek, strojník S 16 Tomáš Veselý, strojník V 8 Jiří Potůček, starší hasiči Martin Veselý a 
Zdeněk Šíp,  hasiči  Radek Novotný,  Marek Hradil,  Roman Cezarkowski,  Martin Maixner, 
koordinátor hasičů a obsluha hasičského portálu Věra Hrachovinová.

V tomto roce nepostihl obec žádný požár. Omylem bylo hlášeno protržení hráze rybníka, šlo jen 
o únik vody způsobené bobrem.  Výjezdová jednotka byla  operačním IZS vyzvána 25.12. 
2023  00,32 hod k zásahu. Statkáři navozili šotolinu a hráz zpevnili. Hasiči hlídali hráz až do 
7.30 hod., pak se vrátili zpět na základnu. Luka a přečerpávací stanice byla zaplavena rychlým 
táním sněhu. Tři dny trvalo vyčištění stanice a uvedení zpět do provozu. Jiná živelná pohroma 
Třebařov neohrozila.

TJ Sokol Třebařov
Je amatérský sportovní tým. Zahrnuje pouze fotbalový klub (mužstvo mužů), který hrál okresní 
III. třídu a skončil v tabulce v jarní části druhý. V podzimní sezoně odehrál 15 zápasů a mužstvo 
obsadilo 1. místo v soutěži okresního přeboru. Stý gól za sezonu vsítil nejlepší střelec David 
Maleňák,  nejlepší  střelci  v soutěži:  1.místo  David  Maleňák,  37  branek,  3.  místo  Zdeněk 
Hlubinka, 21 branek, 6. místo Tomáš Macek, 13 branek. Tým měl letos novou vlajku a webové 
stránky.

Vedoucí  mužstva  byl  Jakub Eliáš,  kapitánem Zdeněk Hlubinka,  brankáři  Martin  Strnad a 
Vojtěch  Venzara,  obránci  Lukáš  Kurbel,  Petr  Hlubinka,  Filip  Ambrozek,  Jiří  Frisch,  Petr 
Prokop, Michal Mottl, záložníci Martin Ficnar, Jakub Dvorský, Tomáš Doležal, Tomáš Macek, 
Marek  Sommer,  Miroslav  Knápek,  Miroslav  Hlubinka,  Dominik  Novotný,  útok  Zdeněk 
Hlubinka, David Maleňák, Jan Sommer.

Na volně přístupném hřišti zorganizovali dětský den a SUD CUP. Na podporu sportu poskytla 
obec finanční příspěvek 60 000 Kč TJ Sokol na běžné výdaje, sportovní vybavení, dále na 
vertikutace trávníku  27 358 Kč
Stolní tenis v tělocvičně školy pravidelně hrálo pět seniorů pod vedením Ladislava Čepila.

Devátý rok probíhalo zdravotní cvičení pod vedením Aleny Valentové v tělocvičně školy a bylo 
určeno pro všechny zájemce všech věkových kategorií. Pravidelně přicházelo 10-12 cvičenců, 
z toho jeden muž a dvě ženy nedůchodového věku.

Myslivecký spolek
Název: Myslivecký spolek Třebařov IČ. 608 91 335, Spisová značka: L 1199,Sídlo: Třebařov 
283
Statutární orgán: výbor mysliveckého spolku, který vykonává svoji činnost v souladu s práv-
ními předpisy a stanovami. Hlavní činností spolku je ochrana přírody a krajiny a společné 
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provádění  myslivosti  v  souladu  s  příslušnými  právními  předpisy,  rozhodnutími  a  pokyny 
příslušných správních orgánů. Orgány spolku: Členská schůze, Výbor, Kontrolní komise.
Myslivecký rok začíná 1.dubnem a končí 31. března následujícího roku
Počet členů. 17 a jedna adeptka
Schůzová činnost: 4x členská schůze,1x výroční schůze, 8x výborová
Zúčastnili se semináře Odhad věku zvěře, okresní přehlídky trofejí, národní výstavě mysli-vosti 
v Brně, opravovali mysliveckou chatu, zateplovali strop v bourárně, odpracovali 727 hodin. 
Podíleli  se  na  akci  Hurá,  na  prázdniny  a  uspořádali  tradiční  akci  pro  děti  Rozloučení  s 
prázdninami a večer zábavu pro dospělé.
Celkem ulovili 40 kusů černé zvěře., 30 kusů srnčí zvěře, 28 kusů kachny divoké, 17 lišek, 6  
jezevců,  3  kuny,  6  psíků  mývalovitých.  V roce  2023  skončilo  desetileté  období  nájemní 
smlouvy na honitbu. Přikrmovali pouze ovšem a objemovým krmivem, granule nepřinesly 
žádný efekt. Měli dva ohaře, dva Border teriery, 2 Welsch teriéry, ale měli bohužel zkoušky jen 
na norování. Dosled po barvě jim stále chybí.

Klub seniorů
Je neformální dobrovolné uskupení. Vedení ve složení Ivana Šrámková, Hana Práčková, Bo-
žena Rotterová, Vlasta Odehnalová (vedla účetnictví) se staralo o příjemná posezení patnáct let 
do června 2023. V průměru 25 seniorů se scházelo v klubovně myslivců a téměř každé setkání 
mělo připraveno zajímavý program. Od září došlo ke změně ve vedení klubu, starší seniorky 
odstoupily a záslužnou činnost na svá bedra převzali – Alena Valentová, Jiří Felcman, Božena 
Hermanová, Božena Rotterová. Změnilo se i místo schůzek – klubovna hasičů.

Letos se senioři 2x účastnili pravidelného soutěžní pořadu Chytrý kvíz v restauraci Laska-várna 
v Moravské Třebové. Z osmi týmů jsme skončili na pěkném čtvrtém místě a také jed-nou 
poslední. Dále jsme zorganizovali výlet do Rudky, Kunštátu a Lysic, podíleli se na orga-nizaci 
Sousedského posezení, pozvali přednášet bylinkáře Karla Štenbaura, potěšili se divadlem žáků 
ZŠ Třebařov.

Církev
Kostel Nejsvětější Trojice leží v horní části Třebařova. Je to jedna z nejstarších památek obce. 
V roce 2022 byly rekonstruovány hodiny na věži. Římskokatolická farnost spadá pod 
olomouckou diecézi. Farář Otec Karel Macků, důchodce, bydlí v Rychnově na Moravě a 1x v 
týdnu v sobotu sloužil mši v našem kostele. Stálých šest katolických věřících se zúčastňo-valo 
bohoslužeb pravidelně, o Vánocích a Velikonocích mši navštívilo více občanů. Bohužel farář 
neměl žádného ministranta, ani varhaníka.

Různé

K politické události beze sporu patřila volba prezidenta republiky.  V Třebařově byl o volbu 
prezidenta slušný zájem. Výsledky hlasování v 1. kole prezidentských voleb ve dnech 13. – 14. 
ledna: počet zapsaných voličů 713, počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky 408, počet 
platných hlasů 407. 

Číslo kandidáta Jméno a příjmení Počet hlasů
1 Pavel Fischer   16
2 Jaroslav Bašta   27
3 Josef Středula  -  odstoupil     0
4 Petr Pavel   76
5 Tomáš Zima     1
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6 Danuše Nerudová   60
7 Andrej Babiš 215
8 Karel Diviš     2
9. Marek Hilšar   10

Druhé kolo voleb proběhlo 27. – 28. ledna 2023. Počet osob zapsaných do výpisů ze stálého a 
zvláštního seznamu voličů celkem 732, počet platných hlasů 445, z toho: Ing. Petr Pavel, 
M.A. 165 platných hlasů, Ing. Andrej Babiš 280 platných hlasů.

V únoru  hostila  Moravská  Třebová  výjezdní  zasedání  části  poslanců  Parlamentu  České 
republiky. Zúčastnil se i náš pan starosta. Šlo o informační schůzku k budoucnosti regionu, k fin
ancím na podporu rozvoje této oblasti, ke snížení regionálních rozdílů a nerovností.

24. září došlo ve vsi k nehodě, která nebyla objasněna, protože na následky zranění po měsíci 
Štefan Piatrik zemřel a nemohl podat svědectví. Jiní svědci nebyli zjištěni.

U paní Dagmar Vaňousové vyrostla na zahradě podivná houba Květnatec Archerův. Její 
pravou domovinou je Austrálie, Tasmánie a Nový Zéland. Jak se výtrusy této houby dostaly 
k ní na zahradu, toť otázka. 

Tříkrálová sbírka je největší dobrovolnickou akcí. Občané Třebařova darovali na pomoc 
druhým 13 306 Kč. Koledovaly dvě skupiny ve složení paní Hana Krahulová, Nela 
Babáčková, Anna Sommerová, Petr Krahula, druhou vedla Věra Hlubinková se svými dětmi 
Terezou Berkovou, Jakubem Hlubinkou a Nikol Pruckovou ze Sušic. Porovnání s jinými 
obcemi(viz příloha č.7)

Tuktukem z Thajska až na Moravu – beseda s cestovatelem Tomášem Vemolou(viz. Příloha 
č.8)  v V. třídě ZŠ, počet účastníků 22

Afrika s Tomíkem – beseda s cestovatelem Tomášem Vemolou(viz příloha č.9)místo konání 
opět V. třída, počet účastníků 25

Klání Klášter 2023 se konalo pod záštitou TJ Sokol v katastru obce Krasíkov na louce pod 
zříceninou kláštera Koruna Panny Marie. Zmínka o osmém ročníku Klání se objevila poprvé i v 
Larpovém  Newsletteru  a  přilákala  na  200  zvědavců.  Tuto  akci  spoluorganizuje  Olga 
Leinveberová s rodinou.

Počasí, klimatické změny
V Třebařově  máme  umístěnou  jedinou  měřící  stanici  u  Jokešů  jako  pobočku  Českého 
hydrometeorologického ústavu. Na objednávku ústav poskytl měsíční data klimatologických 
údajů pro potřebu kroniky. Extrémní počasí jako krupobití, vichřice, průtrž mračen, stanice 
nezaznamenala. .(viz příloha 10) Bouřka s kroupami udeřila v noci v úterý 22.8. Na horním 
konci obce popadaly stromy, větve a nešel elektrický proud.

Závěr:
Vycházela jsem z podkladů obecního výboru, místních spolků, které jsou veřejně přístupné, z 
běžně dostupných periodik a dalších médií (internet, rozhlas, televize). Snažila jsem se být 
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nestranným pozorovatelem událostí v obci a zaznamenala snad ty nejdůležitější. Je však těžké 
odhadnout, co bude zajímat příští generace. 


